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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

دست از سر »ی« تحقیر بردارید
زهرا جعفرزاده
روزنامهنگار

شاید دیگر وقت آن رســیده که این »ی« تحقیری 
را که دانســته و ندانسته می چســبانیم به آخر اسم 
بیماری ها و به خیال خودمــان آن را مخفف کرده ایم 
و خواندن و نوشــتن یا حتی صداکردنــش را راحت 
کرده ایم، برای همیشــه فراموش کنیــم. بیمار یک 
انسان است و مشکلش، یک بیماری، که قطعا خودش 
هیچ وقت دلش نخواسته به آن مبتلا شود. این که بیمار 
و بیماری اش را یکی می کنیم و مثلا به بیمار مبتلا به 
سرطان می گوییم، سرطانی یا به بیمار مبتلا به اختلال 
روان می گوییــم، روانی، یا یک فرد مبتــلا به ام اس را 
ام اسی می خوانیم، یا از همه اینها تحقیرآمیزتر، به افراد 
مبتلا به ایدز می گوییم ایدزی، نه تنها از نظر پزشکی 
دچار اشتباه شده ایم، بلکه کرامت انسانی فرد گرفتار 
بیماری را هم زیرســوال برده ایم. بیماران، به ویژه آنها 
که درگیر یک بیماری سخت درمان هستند و هر روز 
با مشقت های فراوانی برای تهیه داروها و مراجعه های 
پی درپی به پزشک و انتظارهای طولانی در مطب ها، 
دست و پنجه نرم می کنند، دیگر طاقت تبعیض های 
کلامــی را ندارند. این موضوع به ویــژه برای بیمارانی 
که دچار بیماری و اختلالاتی هســتند که عمدتا بُعد 
اجتماعی دارد، از حساسیت بیشتری برخوردار است، 
درست مثل افراد مبتلا به اختلالات روان یا ایدز و ام اس 
و... که اغلب تمایلی به افشاکردن بیماری شان ندارند. 
چرا؟ چون سطح آگاهی جامعه پایین است و هیچ ابایی 
ندارد از این که به افراد برچسب ناتوانی و انتقال آسان 
ویروس و... را بزند و روابط اجتماعی و انســانی آنها را 

تحت الشعاع قرار دهد. 
صحبت از کرامت انسانی بیماران شد. حفظ کرامت 
انسانی، تنها در انتقال احســاس همدردی با بیمار یا 
رعایت شأن آنها در مراکز درمانی نیست، بیمار که خود 
رنجور است و  هزارویک دغدغه دارد، کرامت انسانی را 
در خطاب قراردادن بیمــاری اش از طرف دیگران هم 
می بیند. شهین طاقی، عضو گروه پرستاری دانشکده 
پرستاری و مامایی دانشــگاه آزاد بیرجند پیش از این 
در مقاله ای با عنوان »مروری بر عوامل موثر بر کرامت 
انسانی ادراک شده بیماران« برهمین موضوع کرامت 
انسانی دست گذاشته و در تعریف آن نوشته: »کرامت 
معانی زیادی دارد، مثل ارزش، حرمت، عزت و شــأن. 
کرامت بیانگر دو ویژگی متمایز انســانی است، مثل 
جایگاه سیاســی، اجتماعی، دینی و خانوادگی. این 
کرامت ها قابل اکتســاب و سلب اســت و امکان دارد 
کاهش یا افزایش پیدا کنــد، اما برخی ویژگی ها مثل 
انســانیت ذاتی بوده و قابل سلب و وضع نیست. همه 
انسان ها از کرامت والای انسانی برخوردارند و باید مورد 
احترام قرار گیرند اما بیمار کسی است که شایسته توجه 
و احترام ویژه ای اســت.« او این را هم نوشته: »حفظ 
شأن بیمار باعث کاهش، اســترس، افزایش اعتماد و 
رضایت، کاهش مدت بســتری و افزایش پیامدهای 
درمانی می شــود.« حالا با همه این توضیحات، شاید 
خوب باشد کمی به این موضوع فکر کنیم که تبدیل 
»یِ« نسبت به »ی« تحقیر و چســباندن آن  به آخر 
اســم بیماری ها و خطاب قراردادن گروه بزرگی با این 
عنوان، نه تنها باعث انبســاط خاطر بیماران نمی شود 
بلکه احساس انزجارشان نسبت به خودشان و مشکلی 
که دارند را بیشتر می کند. واقعا سخت نیست که پیش 
از به کاربردن نام بیماری، یک »مبتلا« به اول آن اضافه 

کنیم. 

یادداشت

موزه ای که سالن عروسی شد!
ایلنا گزارش داده، مــوزه هنرهای معاصر اهواز 
که به عنوان دومین موزه بزرگ کشــور در عرصه 
هنرهای تجسمی شــناخته می شود، تبدیل به 
سالن مراسم عروسی شده است. بنا به این گزارش، 
شهریور  سال 94 این موزه به مدت هفت سال به 
بخش خصوصی واگذار شد که گفته می شد باعث 
رونق این موزه شده اما حالا ناصر چنانی، معاون 
هنری سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خوزستان در این باره گفته: »موزه کاملا غیرفعال 
است و نه تنها برق ندارد بلکه وضع آثار گنجینه نیز 
نامناسب است و گفته می شود که حتی سیستم 
تهویه و خنک کننده موزه فعال نیست که قطعا 
درچنین شرایطی آثار ارزشمندی که در گنجینه 
نگهداری می شوند، آسیب خواهند دید.« با این 
حال منوچهــری، مدیر داخلــی و اجرایی موزه 
هنرهای معاصر اهواز گفته است تاکنون بیش از 
۲ میلیارد تومان برای حفظ و احیای موزه هزینه 
شده و درباره برگزاری مراسم عروسی در موزه هم 
تأکید کرده:   »طبق قرارداد، این امکان را داشتیم 

که در جلوی موزه، رستوران دایر کنیم.« 
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رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: »دشــمنان قصد داشتند با فشار اقتصادی و روانی در اقتصاد ما 
نابسامانی  ایجاد کنند و حتی بازار ارز را در مقطعی تحت تأثیر قرار دادند، چرا که مسأله ارز نقطه کانونی 
بود. اما با  تدابیر مقام معظم  رهبری و ایجاد شورای هماهنگی اقتصادی قوا، ساماندهی امور پیگیری شد و 
فکر می کنم  تصمیمات جلسات شورای هماهنگی تاثیرات مثبتی داشته و بیانگر این بود که ایران می تواند 

شرایط را  کنترل کند و خوشبختانه روند کاهش نرخ ارز ایجاد شد که باید ادامه یابد. «

علی لاریجانی:   

روند کاهش 
نرخ ارز باید 
ادامه یابد
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و  سنگين  یا  بزرگ  اشيای 
همچنين ظروف شيشه ای ، ظروف 
شکستنی  اشيای  سایر  و  چينی 
و  خوراکی  مواد  حاوی  ظروف  و 
شيميایی  را در قفسه های پایين 

کابينت و کمد قرار دهيد.

 

مخالفت از ما هزینه با مردم گاه
ن

تا رفع حصر یک پوسته بیشتر 
نمانده است

آشنا،   حسام الدین   
مرکــز  رئیــس 
بررسی های استراتژیک 
ریاســت  جمهــوری و 
ریاســت  مشــاور 
 جمهــوری بــا تأکید بــر  این که شــرایط 
میرحسین موسوی از نظر حصر بسیار تغییر 
کرده اســت، اظهار کرد:»آن چه باید توسط 
دولت و  رئیــس شــورای عالی امنیت ملی 
اتفاق بیفتد، افتاده است و آن چه مانده تنها 
یک پوسته اســت که امیدواریم  این اتفاق 

بیفتد.   

موافقت با راه اندازی ایرلاین 
در چابهار

کردی،    عبدالرحیم   
ســازمان  مدیرعامــل 
منطقــه آزاد چابهار از 
به  اصولــی  موافقــت 
راه انــدازی  منظــور 
ایرلایــن در  چابهار خبــر داد و اعلام کرد:   
»به زودی عملیات اجرایــی ایجاد فرودگاه 
مســافری در چابهار آغاز می شود. علاوه بر 
 این درحال مذاکره برای خرید هواپیماهای 
ایرباس و امبرائر هستیم، اما باید بدانید که 
نمی توانیم به صورت  مســتقیم با توجه به 
شــرایط تحریم این هواپیماها را خریداری 
کنیــم و باید بــرای اســتفاده از این مدل 

هواپیماها،  هواپیمای دست دوم خرید.«  

درباره بازگشت به تحصیل 
بورسیه  ها ورود نمی کنیم

 عــادل آذر،   رئیس 
دیوان محاسبات درباره 
نهایی  صــدور حکــم 
محاســبات  دیــوان 
درخصوص بورسیه های 
دولت  دهــم گفت:»درخصــوص مجریان 
اعطای بورســیه ها؛ وزیر وقــت، چند نفر از 
معاونان وزیر و شــورای مرکــزی بورس  از 
سوی دادســرا و هیأت مستشــاری دیوان 
محاســبات اعلام شــده بود که تخلفاتی را 
مرتکب شده اند، اما در  محکمه تجدیدنظر با 
توجه به بررسی دوباره مســتندات رأی بر 
برائت آنها داده شــد. از ســویی صلاحیت 
بازگشــت  به تحصیل افراد بورســیه ای که 
براســاس عدم ضوابــط بورســیه دریافت 
کرده اند نیــز با وزارت علوم اســت و دیوان 

 محاسبات هیچ ورودی به آن نمی کند. «

دکتر حســن روحانــی، رئیس جمهوری کشــورمان در 
دیــدار با مدیران ارشــد وزارت راه وشهرســازی با اشــاره به 
امیدوارکننده بودن گزارش های این وزارتخانه، صحبت هایی 

داشت که در ادامه  مهم ترین  شان را می خوانید.
تشویق رانندگان منظم 

رئیس جمهوری در بخشــی دیگر از سخنانش گفت : »باید 
در جاده ها تشخیص دهیم چه راننده ای منظم و امن رانندگی 
کرده اســت و چــه رانندگانی قانون را رعایــت نمی کنند. ما 
می توانیم به رانندگان منظم تشویقی هم بدهیم؛ حتی به لحاظ 
سوخت امتیاز به او بدهیم. چه اشکالی دارد سوخت را دونرخی 
کنیم؛ برای کسانی که با احتیاط رانندگی می کنند. معمولا در 
سایر کشورها، بنزین چند نرخی است و در روزهای تعطیل و 
روزهای شلوغ قیمت بنزین متفاوت است، اما ما به قیمت ثابت 
بنزین عادت کرده ایم. من معتقد هستم که از طریق سیستم 

هوشمند جاده های خود را امن کنیم.«
ماجرای روسری مسافر خارجی!

رئیــس قوه مجریه همچنیــن با تأکید بر این که توســعه 
فرودگاه ها، باید حمل ونقل منطقه ای و جهانی داشته باشند، 
گفت : »زمانی یک فردی گفت  فــرودگاه امام خمینی)ره( را 
طی دو سال ساخته و راه اندازی می کند؛ آن هم با سرمایه های 
خودش. می خواســت از این فرودگاه به مدت 15-10 ســال 
اســتفاده کند. یک وزیری در آن زمان گفت  اجازه نمی دهیم، 
ســوال کردیم چرا، گفت  ســالن های ترانزیتی که قرار است 
ایجاد شود، باید تعهد کنند مسافر خارجی که از هواپیما پیاده 
می شود، حتما روسری بر ســر داشته باشند  هرچه که گفته 
شــد، این موضوع را حل می کنیم، زیربار نرفت و گفت که این 
چیزی نیست، ما خودمان فرودگاه امام خمینی)ره( را درست 

می کنیم.« 
مخالفان FATF هزینه بدهند

رئیس جمهــوری در ادامه  به بحث بانک هــای خارجی و 
مشــکلات اقتصادی در زمینه تبادلات بانکی اشاره داشت و 
گفت: »اگر می گویید FATF  باشد یا نباشد، یک نفر نمی آید 

بگوید اگر باشــد، 20 درصد ارزان تر کارها انجام می شود و اگر 
نباشد، 20 درصد گران تر. آن کســی که شعار می دهد بیاید 
هزینه اش را پرداخت کند. نمی شود که یک نفر در کشور شعار 
دهد و آثار شعارش را برای مردم ترجمه نکند.« او در ادامه با انتقاد 
از چنین مخالفت هایی گفت : »می گویند برجام باشد یا نباشد. 
ترجمه کنید یعنی چه؟ برجام باشد، یعنی چه؟ برجام نباشد، 
یعنی چه؟ بگویید بودن چقدر ســود دارد و نبودن آن چقدر 
ضرر؟« روحانی در ادامه گفت: »یک نفر از یک گوشــه ای که 
 FATF نمی دانیم کجاست، مردم را تحریک می کند که اگر
امضا شود و با گروه اقدام مالی کار کنیم، اسلام از دست می رود. 
 ای کاش اســلام را می فهمید، بعد می گفت اســلام از دست 
می رود.« رئیس جمهوری تأکید کرد:  »حکومت و اداره کشور 
برای مردم اســت. هزینه ها را به مردم بگوییــد. اگر این کار را 

نکنیم، مردم چقدر از جیب باید بدهند؟«
بساز و بفروش نمی خواهیم

روحانی در ادامه سخنانش با اشاره به زلزله کرمانشاه گفت: 

»چرا در زلزله تا این اندازه تلفات می دهیم؟ چرا در کرمانشاه 
و سرپل ذهاب خانه ساخته می شود، اما در زلزله ای که اخیرا 
آمد، اثر نداشته اســت، اما در دنیا ساختمانی را می سازند که 
300 ســال عمر می کند. در ایران قدیم نیز ساختمان هایی 
درست می شد که  هزار سال عمر می کرد. مساجدی داریم که 
قدمت آنها به 800-700سال می رسد. طاق کسری را داریم 
که برای بیش از 1400 سال پیش است. همه اینها کار ایرانیان 
است.« او در ادامه صحبت ها با بیان این که باید تولید مسکن 
به بخش خصوصی واگذار شــود و نظارت دقیقی بر آن انجام 
شــود، گفت: »ما بساز و بفروش نمی خواهیم بلکه توسعه گر 
می خواهیــم که به زندگی مردم امنیت دهــد.« روحانی در 
پایان با اشــاره به بحث مسکن مهر گفت:   »ممنونم که بیش 
از دو میلیون واحد مســکن مهر در دولت یازدهم و دوازدهم 
تکمیل شد، البته شیوه کار دقیق نبود ولی ما ناچار بودیم کاری 
که شروع شده را تکمیل کنیم، به  هرحال مردم نباید در این 

زمینه ضرر می کردند.«

 رئيس جمهوری در انتقاد به مخالفان برجام و FATF مطرح کرد:  

آن کسی که شعار می دهد بیاید هزینه اش را پرداخت کند

رئيس جمهوری می گوید هرکسی شعار داد هزینه هایش را خودش بپردازد.  »حسين کنعانی مقدم«، »جلال جلالی زاده« و 
»داریوش قنبری« به   »شهروند« می گویند که هزینه های نپيوستن ایران به  FATF  چقدر  است و برعهده کيست

شهروند| پیوســتن یانپیوســتن ایران به  FATF  همچنان یکی از موضوعات 
 پرچالش و بحث برانگیز میان دو جریان سیاســی اصلی کشــور در درون و بیرون  از 
مجلس است؛ موافقان معتقدند که هزینه عدم پیوســتن ایران به  FATF  را مردم 
 می دهند و مخالفان آن به نوعی در راســتای خود تحریمی گام برمی دارند. از  سویی 
مخالفان هم این اســتدلال را محور قرار داده اند که هزینه های سازش و  صلح بیشتر 
از هزینه های مقاومت و ایستادگی است. ســخنان صبح  دیروز رئیس جمهوری در 

دیدار با وزیر و مدیران ارشــد وزارت راه و  شهرســازی که در آن اظهار کرده »عده ای 
  FATF  شــعار می دهند و هزینه ها را از  جیب مردم می پردازند« یا »اگر با برجام یا
مخالفید، لااقل به مردم  بگویید هزینه اش برای آنها چقدر است«، درواقع راهبرد دولت 
در پیشبرد  سیاست هایش و همچنین پاسخی به منتقدان و مخالفان این سیاست ها 
بود.  در ادامه و در گفت وگو با کارشناسان سیاسی، هزینه های پیوستن یا  نپیوستن 

ایران به  FATF  را بررسی کرده ایم که از نظر می گذرد.  

خود تحریمی مهمترین هزینه ای 
است که کشور و مردم باید بپردازند

داریوش قنبری، نماینده 
ادوار مجلــس|  مخالفان 
 پروپاقرص ایــن لوایح همه 
توان خود را بســیج کردند 
تا جلــوی الحاق ایــران به  
  FATF را بگیرنــد. ایــن 
مخالفــان گرچه بــه ظاهر 
دارند  انقلابی گــری  داعیه 
و می  خواهند نزد افکارعمومی قهرمان جلوه کنند، اما به 
یک سوال مهم حاضر نیستند  پاســخ دهند و آن این که 
مسئول نپیوستن به  FATF  کیست و چه مرجعی باید 
 تبعات این اتفاق را پاسخ گوید .   مخالفان  FATF  امروز 
حرفی می زنند و توجه هم  به تبعات نمی کنند. حتی شاید 
  FATF  هدف از کارشکنی و سنگ اندازی مقابل الحاق به
این باشــد که دولت به مشکل بیفتد بنابراین معتقدم به 
هیچ وجه آنها تبعات  عدم الحاق به  FATF  را نخواهند 
پذیرفت. چه فاجعه ای بالاتر از این مسأله می  تواند باشد 
که مراودات بانکی ما با دنیا قطع شــود. منتقدان متوجه 
نیستند که ما با  دســت خودمان شرایط خودتحریمی را 
به وجود می آوریم. خود تحریمی از  مهمترین هزینه هایی 
است که کشــور و مردم باید بپردازند. منتقدان در بیان 
 مخالفت خود با کنوانســیون های بین المللی یک هدف 
را دنبال می کنند و آن مخالفت  با سیاســت های دولت 
روحانی است. مسأله دیگر این که آنها واقعا چه جایگزینی 
 برای همه اموری که با آن به مخالفت می پردازند، دارند؟ 
برخی نقدها دیگر نقد  نیست بلکه نق زدن است. آنها باید 
بدانند که آثار زیانبار نپیوستن ایران به  FATF   چگونه 

مردم را در تنگنای اقتصادی و مالی شدید قرار خواهد داد. 

هزینه مقاومت و ایستادگی از هزینه 
سازش و تسلیم کمتر است

مقدم،  کنعانی  حسین 
فعال سیاسی اصولگرا| 
ایران،  پیوســتن  موضوع 
درواقــع  مانعی بر ســر راه 
جمهوری اسلامی است که 
آن را باید در چارچوب همان 
جنگ  اقتصــادی تحلیل 
کرد. طبیعتــا هزینه های 
سازش بیشتر از هزینه های تهدید و  تحریم است. مردم 
ایران آگاهانه مسیر ایســتادگی و مقاومت را انتخاب 
کرده اند؛  ما 40 سال اســت که با سختی های مضاعف 
شهید، ایثارگر و جانباز داده و  در تحریم بوده ایم، اما از 
حرکت باز نایستاده ایم. به همین دلیل این ادبیات  رئیس 
جمهوری را نمی پذیرم. نباید مردم را از راهی که به آن 
ایمان دارند،  بترسانیم. امام حسین )ع( در مسیر حرکت 
به سوی کربلا به آن دسته از افرادی  که می گفتند این 
راه به شهادت همه ما ختم می شود، گفت: رهبران نباید 
به مردم  دروغ بگویند و از طرفی نباید حقیقت را کتمان 
کرد. این که مردم را از راهی که  می روند، بترســانیم و 
بگوییم که چنانچه این مسیر را بروید ضرر می کنید، 
 درست نیســت. هزینه های مقاومت و ایستادگی به 
مراتب کمتر از هزینه های  ســازش و تسلیم است. در 
تاریخ ما کشورهایی را داشته ایم که فرش قرمز زیر پای 
 قدرت های بزرگ پهن کرده اند و فرجام آن شکست و 
ذلت بوده است. تسلط  دشمن با همین ابزارهاست که 
عملی می شود. ما اگر به اقتصاد مقاومتی تکیه  کنیم و 
خودمان را از وابستگی نفتی رها کنیم، می توانیم مسیر 

پیشرفت و  تعالی  را طی کنیم.    

 دنیا نمی تواند با بانک های ما
مراوده داشته باشد

زاده،  جلالــی  جلال 
عضو حزب اتحاد ملت 
ایران| زمانــی که ایران 
خود را با این  راهکارهای 
ضــد پولشــویی روبه رو 
دید عده ای ســروصدا به 
راه انداختنــد کــه چون 
 می خواهند در برابر ایران 
بایستند چنین اتفاقاتی افتاده است .   موضوع اصلی 
این  بود که القاعده نخســتین بار از سیستم مالی 
دنیا و از طریق عربستان، امارات و  تا حدی بحرین 
و کویت استفاده می کرد بدون آن که جهان بتواند 
جلوی آنها را  بگیرد و از همین رو راهکارهایی برای 
مقابله با آن ترتیب داده شــد. نخســتین اثر  عدم 
پیوســتن ایران به  FATF  این است که جهان به 
ایران می گوید بانک های شما  شــفاف نیست و ما 
نمی توانیم با بانک هایی که شفاف نیستند مراوده 
داشته باشیم.  در این شــفافیت عملکرد بانک هم 
مطرح است. مثلا این که آیا این بانک از تراز  مثبتی 
برخوردار هســت یا نه؟ ورشکست شــده یا نه؟! 
اتفاقا برای هر بانک  مرکزی در دنیا این موضوعات 
مهم و مثبت اســت. مطمئنا بانــک  مرکزی ایران 
هم می خواهد مطمئن باشــد کــه بانک های یک 
کشور ورشکسته  نباشند یا مشــتریان نامناسبی 
نداشته باشــند. از همین رو بود که بانک مرکزی 
 کشورمان نیز از این موضوع استقبال کرد و به این 
سمت رفت که بانک ها  شفاف شوند و وضع مالی و 

سودآوری شان بررسی شود.  
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